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ПЬяНСтВу – бОй!

З ЗАлы СуДА

ГОД кулЬтуРыГАНДАлЬ

(працяг на стр. 2)

Осуждена преступная группировка бухгалтеров Шумилинского 
ПМК-70, которая длительное время обворовывала предприятие. 
Судом Шумилинского района в открытом судебном заседании 
вынесен приговор трем женщинам: Жанне К., Наталье П. и Елене 
К., которые похитили почти 700 миллионов рублей. Женщин 
заключили под стражу прямо в зале суда.

О том, что ведется расследование 
финансовой аферы бухгалтеров 
Шумилинской ПМК-70, говорил 
буквально весь город. Принимая 
во внимание небывалые для 
нашего небольшого городка суммы 
украденного, длительное время 
совершения преступления, количество 
людей, тем или иным образом 
причастных к делу, можно понять такой 
общественный резонанс.

Сегодня, когда следствие закончено, 
а приговор в отношении трех женщин 
— бывших бухгалтеров ПМК-70 — 
уже вступил в законную силу, можно 
расставить все точки над «и».

Судом Шумилинского района под 
председательством судьи Екатерины 
Внукович в открытом судебном 
заседании было рассмотрено 
уголовное дело по обвинению Жанны 
К., Натальи П. и Елены К.

Все гениальное — просто. 
Бухгалтеры, пользуясь доверием 

руководителей предприятия (их 
группировка действовала в течение 
нескольких лет, за это время не раз 
менялось руководство ПМК-70), 
перечисляли на свои счета, счета 
своих близких, что работали там же, 

завышенные суммы зарплаты. Как 
это происходило, спросите вы? Разве 
возможно в течение несколько лет 
тайно обворовывать предприятие, 
да еще так, чтобы никто об этом не 
догадался? А все гениальное, как 
всегда, оказалось просто.

Завышенные зарплаты — себе, мужу, 
дочери и сожителю.

Елена К., занимавшая должность 
ведущего бухгалтера, занималась 
начислением заработной платы, 
создавала для этого электронные 
списки. С января 2011 по апрель 2014 
года она каждый месяц завышала 
зарплату себе, своему сожителю и 
дочери, которые также работали на 
предприятии.

Электронные списки с увеличенными 
суммами она передавала главному 
бухгалтеру — сначала Жанне К., а 
затем Наталье П, которые передавали 
их в компьютерные системы «Клиент-
Банк». В результате завышенные 
суммы начислялись на карт-счета 
Елены К., ее сожителя и дочери. 
После того, как банки перечисляли 
деньги, женщина удаляла завышенные 
выплаты, а вводила суммы, которые 
действительно должны были быть им 

перечислены в качестве зарплаты. В 
результате недостоверные суммы не 
были отражены в бухгалтерском учете 
предприятия.

Таким образом, за указанный период 
ведущий бухгалтер Елена К. похитила 
денежные средства ПМК-70 на общую 
сумму более 260 миллионов рублей (все 
цифры приводятся к деноминации). 
Интересно, что если, например, в 
январе 2011 она «позволила себе» 
прибрать к рукам всего 300 тысяч 
чужих денег, то в мае 2012 эта сумма 
увеличилась до трех миллионов, в 
ноябре 2012 года она прихватила более 
восьми миллионов, а в январе 2014 эта 
сумма возросла до 20-ти миллионов. 
Аппетиты, как видно, росли.

По той же схеме при пособничестве 
Елены К. действовала и бухгалтер 
второй категории (в будущем главный 
бухгалтер предприятия) Наталья П. 
Например, в период с января 2011 по 
июнь 2013 года на счета свой и своего 
мужа женщина вносила завышенные 
суммы зарплаты.

В результате таких манипуляций за 
это время предприятие потеряло почти 
60 миллионов рублей. Женщины в суде 
отрицали тот факт, что действовали 
по договоренности. Мол, в одно 
и то же время, по одной и той же 
схеме «работали» по отдельности, не 
догадываясь о намерениях друг друга. 
Но судом было доказано обратное.

Главный бухгалтер Жанна К., опять 
же совместно с ведущим бухгалтером 

Еленой К., также улучшало свое 
благосостояние незаконным способом. 
Жанна К. рассказала, что в июне 2012, 
заметив, что Елена К. завышает себе 
суммы заработной платы, попросила 
завышать зарплату и ей.

Главный бухгалтер являлась 
владельцем ключа электронной 
цифровой подписи и шифрования. 
Они действовали по уже описанной 
схеме. С августа 2012 по июнь 2013 они 
«облегчили» казну ПМК-70 на более 
230 миллионов рублей.

В июне 2013 года должность главного 
бухгалтера ПМК-70 заняла уже 
известная нам Наталья П. и приняла 
полномочия по распоряжению 
денежными средствами ПМК-70, 
находящихся на банковских счетах 
предприятия.

Жанна К. ушла на пенсию, а Елена и 
Наталья продолжили свой «бизнес». 
Останавливаться именно тогда, когда 
«система» отлажена, а наказанием и 
не пахнет, женщины не собирались. 
Они продолжали мошенничать с 
компьютерными программами, 
электронными списками, карт-
счетами.

В дело оказались вовлечены люди, 
которые даже и не подозревали, что 
являются винтиками в отработанном 
слаженным механизме. Например, 
банковские служащие, руководители 
ПМК-70 и другие честные работники 
предприятия.

ПрестуПная груППа осуждена. Все ли?

У зручным месцы гарадскога паселка 
Шуміліна новы магазін «Рублік» 
гасцінна адчыніў свае дзверы для 
пакупнікоў. Цяпер тут можна купіць 
танную і якасную вопратку на розны 
ўзрост і густ. 

Джынсы і камізэлькі, сукенкі і 

спадніцы, байкі, мужчынскія сарочкі, 
курткі і многае іншае — у магазіне 
прадстаўлены для ўсёй сям’і.

Ёсць магчымасць набыць і 
брэндавыя якасныя рэчы для аматараў 
еўрапейскіх марак.

Гаспадары магазіна даводзяць, што 

У цэнтры Шуміліна (вул. Ленінская, 36) з’явілася гандлёвая 
кропка па продажы адзення second hand

ноВы магазін «рублік»

Апроч таго, Віктар Васільевіч перадаў у 
Шумілінскі гісторыка-краязнаўчы музей 
памятныя падарункі— тэматычныя 
выданні, прысвечаныя гораду Рагачову.

У прыватнасці, гэта былі кнігі 
«Рагачоўшчына — зямля натхнення і 
дабра», «Добры дух зямлі Дняпроўскай», 
а таксама спецвыпуск газеты «Свабоднае 
слова», прысвечаны Дню беларускага 
пісьменства ў Рагачове. Паводле 
дырэктар музея Святланы Івановай, гэтыя 
падарункі значна папоўняць выставачны 
праект „Таленты зямлі Шумілінскай“ 
які прысвечаны памяці знакамітых 
землякоў-літаратараў у Год культуры.

Безумоўна, свята беларускага 
пісьменства, якое прайшло ў Рагачове, 
яго адметны дух і нацыянальная 
атмасфера прыямна паўплывалі на 
нашага земляка Віктара Васільевіча 
Улюценку. Менавіта таму у сваю чаргу 
наш шумілінскі пісьменнік і падзяліўся 
пазітыўнымі эмоцыямі з супрацоўнікамі 
музея, калі прыехаў у родныя мясціны. 
Варта нагадаць, што наступны Дзень 
беларускага пісьменства павінен 
адбыцца ў горадзе Полацку.

ян Вайтовіч

Шумілінскі пісьменнік і 
краязнаўца Віктар Улюценка 
пабываў на Дні беларускага 
пісьменства ў Рагачове

дзень 
ПісьменстВаабавязкова збіраюцца пашыраць 

асартымент, ладзіць розныя акцыі, 
прапаноўваць зніжкі, рабіць усё 
магчымае, каб задаволіць попыт 
шумілінскіх пакупнікоў.

Акрамя адзення і вопраткі тут можна 
набыць і разнастайныя аксесуары: 
паланціны, хусткі, капелюшы, сумкі, 
упрыгожванні.

у. Амбросаў

Пры ўсім тым варта адзначыць, 
што пасільную дапамогу ў раскрыцці 
незаконных «гандлёвых кропак» 
супрацоўнікам міліцыі актыўна 
аказвае мясцовае насельніцтва. 
У  барацьбе з самагоншчыкамі 
нядрэнна спрацоўвае гэтак званая 
спецыяльная «гарачая лінія» па 
папярэджанні незаконнага вырабу і 
збыту алкагольнай прадукцыі.

Жыхарам раёна неабходна мець 
на ўвазе, што ў адпаведнасці з арт. 

12.73 Кодэкса аб адміністрацыйных 
правапарушэннях Рэспублікі Беларусь 
за выраб фізічнымі асобамі моцных 
алкагольных напіткаў (самагону), 
паўфабрыкатаў для іх вырабу (брагі), 
за захоўванне апаратаў для іх вырабу 
пагражае штраф у памеры да 5 
базавых велічынь з канфіскацыяй 
напіткаў, паўфабрыкатаў і апаратаў. 
Тыя ж дзеянні, здзейсненыя паўторна 
на працягу года пасля накладання 
адміністрацыйнага спагнання, вядуць 

да накладання штрафу ў памеры да 30 
базавых велічынь.

Між іншым, за набыццё незаконных 
моцных алкагольных напіткаў (да 
іх адносяцца напіткі з аб’ёмнай 
доляй этылавага спірту 28% і больш, 
вырабленыя фізічнымі асобамі шляхам 
браджэння сыравіны і наступнай 
перагонкі) грамадзянін таксама будзе 
прыцягнуты да адміністрацыйнай 
адказнасці. А тым грамадзянам, 
хто купіў самагон ці брагу, таксама 
пагражае штраф да 5 базавых велічынь 
з канфіскацыяй названых напояў. Такім 
чынам, да адказнасці прыцягваюцца 
як самагоншчыкі, так і спажыўцы 
атрутнага зелля.

у. Прылуцкі

Шумілінскія міліцыянеры канфіскавалі самагон сотнямі літраў: 
з пачатку года з незаконнага абароту былі адабраны 174 літры 
самагону і 16 літраў спіртаўтрымліваючай вадкасці. Па Віцебскай 
вобласці гэтыя лічбы складаюць каля васьмі тон самагоннай 
брагі і больш за 14 тон спіртаўтрымліваючай вадкасці.

канфіскацыя самагону
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ЗДАРэННі, кРыміНАл

• Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Cвітанак» 
паведаміце рэдакцыі аб 
гэтым – зрабіце бесплатную 
падпіску. Калі не жадаеце 
атрымліваць газету, то 
патэлефануйце. 

• Калі прачыталі  “Cві-
танак”, то калі ласка, 
перадайце знаёмым.

• Наша газета стала 
размяшчаецца на партале 
http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamu-
nikat.org/svitanak.html для 
далейшага выкарыстання 
яшчэ да з’яўлення газеты 
на паперы.

  Ну і Ну!...

  кРАДЗёж

ФутбОл

В уголовном деле описывается 
еще несколько эпизодов 
краж. В целом доказано, что 
предприятие «щипали» с 
января 2011 по май 2014 года. 
ПМК-70 причиненный общий 
материальный ущерб на сумму 
в почти 700 миллионов рублей.

Обвиняемые возместили 
ущерб, и это обстоятельство 
суд признал смягчающими 
ответственность. Также в их 
пользу сработало то, что раньше 
женщины не привлекались 
к административной или 
уголовной ответственности и как 
личности характеризовались 
поло-жительно. Они, кстати, 
раскаялись в содеянном.

Помимо предъявленного 
ущерба Шумилинская ПМК 
попросила суд взыскать сумму 
процентов с учетом ставки 
рефинансирования в более 200 
миллионов рублей, которую 
женщины покрыли частично.

«Взять под стражу в зале 
суда»

Суд признал виновной Жанну 
К. в завладении имуществом, 
совершенном должностным 
лицом с использованием 
своих служебных 
полномочий, группой лиц 
по предварительному 

сговору в особо крупном 
размере, и в соответствии с 
законодательством назначил 
ей наказание в виде лишения 
свободы сроком на пять лет с 
отбыванием в исправительной 
колонии в условиях общего 
режима с конфискацией 
имущества и другими 
ограничениями.

Наталью П. признали виновной 
в хищении имущества путем 
введения в компьютерную 
систему неправильной 
информации, совершенном 
в крупном размере, а также 
в завладении имуществом, 
совершенном должностным 
лицом с использованием 
своих служебных полномочий, 
совершенном повторно, в 
особо крупном размере.

В результате ей было 
назначено наказание в виде 
лишения свободы сроком 
на пять с половиной лет с 
отбыванием в исправительной 
колонии в условиях общего 
режима с конфискацией 
имущества и другими 
ограничениями.

Елену К. признали виновной 
в хищении имущества путем 
введения в компьютерную 
систему ложной информации, 
совершенное в особо 

крупном размере; виновной в 
содействии в хищении путем 
использования компьютерной 
техники, совершенном в 
крупном размере; виновной 
в завладении имуществом, 
совершенном должностным 
лицом с использованием 
своих служебных 
полномочий, группой лиц по 
предварительному сговору, 
в особо крупном размере; 
виновной в содействии в 
завладении имуществом, 
совершенном должностным 
лицом с использованием 
своих служебных полномочий, 
совершенном в особо крупном 
размере.

В результате женщине 
было назначено наказание 
в виде лишения свободы 
сроком на 6 лет и 10 месяцев 
с конфискацией имущества, 
с отбыванием наказания в 
исправительной колонии в 
условиях общего режима и 
другими ограничениями.

Срок наказания исчисляется 
с 29 июня 2016 года. Женщин 
заключили под стражу прямо в 
зале суда.

(пераклад  рэдакцыі 
“Світанак”)

Наталля Чарнічэнка
“Герой працы”

З ЗАлы СуДА

24 верасня першая сустрэча 
фінальнага этапу чэмпіянату 
Віцебскай вобласці па футболе 
шумілінскіх футбалістаў з 
гарадоцкім ФК «Прамень – Кров 
СК» завяршылася з лікам 1: 2

Суботні матч па восеньскіх 
мерках пачаўся даволі позна – 
у 17-й гадзіне ў Гарадку. Ужо па 
існуючай традыцыі футбалістаў 
«ФК Шуміліна» суправаджаў 
“12-ты гулец": гэта вялікая 
група заўзятараў з барабанам, 
банэрамі і маральнай 
падтрымкай на працягу ўсяго 
матчу.

І як потым аказалася, разагрэў 
быў не дарэмным. Пры 
выкананні першага штрафнога 
мяч з ўдару Міхаіла Раманава 
на 10-й хвіліне ўляцеў у вароты 
гарадоцкіх гаспадароў поля.

Аднак, нягледзячы на часовы 
поспех, гарадоцкія гульцы 
здолелі захапіць ініцыятыву 
і літаральна зладзілі аблогу 
нашых варот. Пры гэтым 
з кожнай хвілінай матчу 
адчувалася яўная гульнявая 
перавага каманды «Прамень 

- Кров СК», якія выходзілі, каб 
упэўнена прабіць па варотах.

Таму цалкам натуральна, 
што напрыканцы першага 
тайма гарадоцкі гулец Ілля 
Жарнасек зраўняў лік, а на 
75 хвіліне Мікалай Пятроў 
забіў пераможны гол. У выніку 
ФК «Шуміліна» пацярпеў 
паражэнне з лікам 1: 2.

Юрый Шкулаў, лідэр групы 
падтрымкі ФК «Шуміліна» 
так ацаніў матч, даслоўна: 
«Невялікая справаздача: на матч 
у Гарадок з хлопцамі ў Віцебску 
пачалі збірацца яшчэ ў  гадзіну 
дня, балазе гульня ў 17-00 і мы 
паспелі абысці многія піцейныя 
ўстановы, але ўсё прайшло 
асабліва было культурна: чаёк 
ды кава, далей стэлефанаваўся 
– машыны, бусік… спс 
Куракову Сяргею – трэнеру 
Гарадка, што прапанаваў свой 
аўто, але ў Віцебску жыве шмат 
народа, які падтрымліваюць 
вялікі і магутны ФК “Шуміліна” 
і ў 16-00 стартуем на Гарадок. 
Пачатак матчу адразу даў 
зразумець, што Гарадок ужо 

не той, што быў ў першым 
крузе, бачыў іх тры гульні і ўся 
гульня будавалася на Жэне, 
аднак гэтая каманда проста 
мега супер, такое адчуванне 
што людзі разняволіліся або 
прыйшлі іншыя нашмат мацней 
за Самарына. Шок адчуў, калі 
пабачыў Сашу Данчанку на 
замене. Па сітуацыі гульні згадаў 
Глыбокае, гэта просты дзікі прэс 
з першых хвілін, пастаянныя 
фолы і вуглавыя ля нашых 
варот, мяч вельмі хутка рухаўся 
ў Гарадка, адзіны выхад на чужы 
бок скончыўся штрафным ў 
выкананні Мішы Раманава і 1-0 . 
Але Гарадок гэта не збянтэжыла 
і ўся гульня прайшла пад іх 
кантролем. Праўда трэба 
сказаць, лік 1:1 быў бы больш 
справядлівы, але нас задушылі 
фізічна, нас проста перабягалі, 
нават Лепель не змог нас так 
уціснуць .... Пажадаем Гарадку 
далейшых поспехаў, але ў нас 
ўсё наперадзе .... Наперад 
Шуміліна, наперад ... P.S.  шкада 
што ў Гарадку на футбол 
народу ходзіць менш чым у 
нас запасных.” https://vk.com/
fcshumilino

Алесь Прыбярэжны

У першым матчы фінальнага этапу ФК «Шуміліна» 
саступіў камандзе ФК «Прамень - Кров СК»

Паражэнне ў Першым матчы

“Паводле закона 
эксгібіцыянізм разглядаецца 
як хуліганства, — тлумачыць 
старшы следчы райаддзела 
Следчага камітэта Віктар 
Казлоўскі. — За гэтыя ўчынкі 
могуць пазбавіць волі да трох 
гадоў”.

Нядаўна была заведзена 
крымінальная справа супраць 
мужчыны 62-х гадоў – жыхара 

горада  Верхнядзвінска, 
які прыязджае ў Язвіна на 
лецішча. Як потым аказалася, 
пенсінер быў жанаты, меў 
за плячыма вышэйшую 
адукацыю. 

Аднак яго дзіўныя паводзіны 
не ўсе вяскоўцы прыймалі за 
нармальныя. Мужчына любіў 
“пажартаваць” над мінакамі 
– выйсці на двор у халаце на 

голае цела, а затым… агаліцца 
перад жанчынамі. 

Спачатку на дзівосы 
дачніка мясцовыя жыхары 
рэагавалі як на недарэчнага 
жартаўніка. Але, як кажуць, 
колькі вяровачцы не віцца…
Аднойчы пенсіянер агаліўся 
перад маці і яе непаўналетняй 
дачкой. Гэты ганебны ўчынак 
і стаў нарэшце апошняй 
кропкай цярпення – абураная 
жанчына напісала заяву ў 
міліцыю. Зараз вядзецца 
следства.

Алесь Прыбярэжны

Супрацоўнікі райаддзела Следчага камітэта 
ўзбудзілі крымінальную справу ў адносінах да 
пенсіянера з Верхнядзвінска, які палохаў жанчын 
вёскі Язвіна голым целам.

эксгібіцыяніст у язВіне

25 верасня ў 9 гадзін у 
Шумілінскі РАУС звярнулася 57 
гадовая жанчына — работніца 
аднаго ААТ з заявай аб крадзяжу 
на яе лецішчы. Пацярпелая 
рассказала, што ў перыяд з 11 
гадзін 24 верасня да 9 гадзін 
25 верасня неўсталяваны 
зламыснік, зняўшы ўваходныя 
дзверы з завесаў, пракраўся 

ў яе дачны дом. У выніку 
крадзяжу з дома прапалі 
прадукты харчавання, посуд і 
радыёпрыёмнік. 

Нанесеная шкода ацэньваецца 
ўсяго на суму ў 131 рубель. Па 
факту крадзяжу ўзбуджаная 
крымінальная справа па частцы 
2 артыкула 205 КК.

Сяржук крупскі

Злодзеі знялі дзверы з завесаў і залезлі ў дачны 
дом. У выніку крадзяжу 57-гадовая работніца 
аднаго с ААТ пазбавілася сваіх дамашніх рэчаў.

абрабаВалі 
Пенсіянерку

Жыхары вёскі Войлавічы 
Дабейскага сельсавета адчулі 
сапраўдны шок, калі прыйшлі 
паглядзець на магілы сваіх 
памерлых сваякоў. Надмагіллі 
і помнікі былі перавернутыя і 
разбітыя.

Хто змог асмеліцца і па-
варварску парушыць супакой 
памерлых? Шумілінская 
міліцыя ўстанавіла, што гэты 
ганебны ўчынак на сумленні 
21-гадовага жыхара вёскі 

Лескавічы. Малады чалавек не 
змог растлумачыць прычыны 
і матывацыю сваіх дзеянняў. 
Аднак за свае дзеянні яму 
прыйдзецца адказаць. Зараз 
вандалу пагражае штраф, або 
арышт на тэрмін да шасці 
месяцаў, ці абмежаваньнем 
волі на тэрмін да трох гадоў, 
або пазбаўленне волі на той 
жа тэрмін (частка 1 артыкула 
347 КК Рэспублікі Беларусь).

ян Вайтовіч

Вандал разбіваў помнікі на могілках у вёсцы 
Войлавічы. За разбураныя помнікі і надмагіллі 
на могілках 21 гадоваму жыхару вёскі Лескавічы 
пагражае да трох гадоў пазбаўлення волі.

Вандалізм 
на могілках

Як правіла, шумілінцы ў цёплы 
час года ахвотна карыстаюцца 
веласіпедамі, як улюбеным 
транспартным сродкам. Толькі 
некаторыя забываюць зберачы 
як след свае двухколавыя 
машыны. Паводле зводак 
райаддзела міліцыі, у гэтым 
годзе было заведзена дзесяць 
крымінальных спраў па 
крадзяжах веласіпедаў.

Шумілінцы найбольш часцей 
пакідаюць веласіпеды ў цэнтры 
гарадка:  каля магазінаў «Ганна» 
і «Скарб», каля бібліятэкі, 
цэнтральнага ўніверсама, 
банкаў, райбыткаміната, 
«Вежы» і «Еўраопта». А калі 
больш уважліва прыгледзецца 
да стаянак,  то бываюць 
прышпілены велазамкамі як раз 
нямногія з іх. Многія гаспадары 
не дбаюць пра небяспеку. 
Нядбайнасцю ўладальнікаў 
карыстаюцца зламыснікі, 
якія проста падыходзяць да 
веласіпедаў, садзяцца на іх і 
хутка з’язджаюць. 

Па словах першага намесніка 
начальніка РАУС Ігара Шацілы, 
гаспадароў папярэджваюць 
аб сітуацыі, праводзяцца 
прафілактычныя гутаркі. Аднак 
чамусьці на нашых жыхароў 
гэта дзейнічае мала. Тым больш, 
што ўсе ведаюць – веласіпедныя 
крадзяжы раскрываюцца вельмі 
слаба: з дзесяці выпадкаў сёлета 
раскрыта толькі тры. 

Да таго ж не ўсе пацярпелыя 

гаспадары веласіпедаў адразу 
звяртаюцца ў міліцыю па 
гарачых слядах. У большасці 
выпадкаў украдзеныя 
веласіпеды хутка вывозяцца 
за межы раёна, разбіраюцца 
і прадаюцца па запчастках.  
Таму мае рацыю захаванне 
пашпартоў на транспартны 
сродак у ім значыцца нумар, 
што нанесены на раме. 
Уладальнікам не пашкодзіць 
набыць велазамкі, а таксама 
не пакідаць свае веласіпеды ў 
пад’ездах дамоў. 

ян. Вайтовіч

Паводле крымінальных зводак, у гэтым годзе 
на Шуміліншчыне скралі дзесяць веласіпедаў, і 
толькі тры крадзяжы раскрыты.

галаўны боль 
шумілінскай міліцыі
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іхНія ЗАбАВы

НАшА ўлАДА

Вот он рассказывает про 
наши кошельки, корректирует 
наше меню и учит, как работать, 
а у меня в голове крутится 
неумолимый вопрос: а ему-
то откуда известно про нашу 
жизнь? Как может человек, 
отгородившийся от всех 
высоким забором своих 
резиденций, охраняемых от 
любого проникновения извне, 
вдруг рассуждать про цены в 
магазинах? Ведь он-то ценники 
наверняка видит не чаще, 
чем раз в пять лет в буфете на 
избирательном участке, да и то, 
судя по фото, они очень сильно 
отличаются от того, что обычные 
люди привыкли наблюдать в 
магазинах…

Или что, например, он может 
знать о том, как живут люди 
на селе и какую зарплату 
там получают доярки? Это 
на первых сроках правления 
бывший директор совхоза 
«Городец» имел об этом вполне 
себе адекватное представление. 
А что он может понять сейчас, 
приземляясь на специально 
расчищенное для него поле 
в центре показательного 
колхоза и общаясь с тщательно 
отобранными для него 
представителями «из народа», 

полностью довольными своей 
жизнью — ну, или способными 
имитировать это удовольствие?

А его слова о нашем рационе 
и рекомендации по питанию? 
Рассказывая о драниках, 
которым он учил готовить 
своего повара (!) «чтоб не как 
у собаки язык», или про то, 
что «только в хоккейный день, 
перед хоккеем» может «конфету 
съесть», он наверняка уверен, 
что тем самым выглядит этаким 
народным президентом, своим 
парнем. И ему даже невдомек, 
насколько далеко он в этот 
момент от того самого народа.

Мне вот, правда, интересно, 
откуда президент черпает 
информацию о жизни, чтобы 
потом учить других? Ему 
что, помощники на ночь 
показывают специальные 
видеосюжеты про народ? Или 
он, как халиф из восточной 
сказки, переодевшись в 
простые одежды, по вечерам 
разгуливает по стране, чтобы 
узнать, чем живут и о чем судачат 
его подданные? Ну, со вторым 
— едва ли. Судя по заборам и 
охране, которой окружил себя 
«оглушительно избранный 
и всенародно любимый» 
президент, он вряд ли осмелится 

на такие похождения.
Поэтому и получается, что 

доярки гомерически смеются, 
слушая про их небывалые 
зарплаты, а народ реально 
раздевается на работе — в 
ином смысле он-то уже давно 
раздет и утружен. Поэтому и 
рассказы про мечту и кошелек, 
вызывают горькую ухмылку, 
а рекомендации есть чаще 
овощи и рыбу больше похожи 
на анекдот про Ленина, 
который голодным крестьянам, 
жалующимся, что кроме соломы 
есть больше нечего и они скоро 
мычать начнут, заявляет, что 
сам только вот «съел медку и не 
жужжу».

Нет, я сейчас как раз не про 
то, что президент должен 
спуститься из своего кабинета 
и отправиться в магазин за 
кефиром, или уволить прислугу 
и самому начищать полы своих 
резиденций и готовить по 
вечерам ужин на всю семью. 
Я про то, чтобы перестать 
имитировать близость к народу, 
а заняться конкретными 
вещами, которыми должен 
заниматься президент.

А проблем накопилось 
столько, что белорусам давно 
уже хотелось бы услышать 
какой-нибудь рецепт спасения 
экономики, а не рецепт 
собственного вечернего меню.

Светлана метёлкина
gazetaby.com

В последнее время, когда я слушаю выступления 
Лукашенко, меня не покидает странное чувство. 
Особенно, когда руководитель страны начинает 
рассуждать о жизни народа.

имитация близости

Выбегла ўчора ў краму, і на 
выхадзе з двара бачу, як хлопец 
цуды маніпуляцыі са сродкамі 
сувязі дэманструе — у адной 
руцэ рацыю трымае, а другой 
на мабільным тэлефоне нешта 
набіраць спрабуе. Прайшла 
пару метраў па праспекце — 
яшчэ двое з рацыямі. На выхадзе 
з крамы — яшчэ двое.

Агледзелася я па баках — 
ды проста Джэймсы Бонды на 
выпасе, і па адзін бок праспекта 
Незалежнасці, і па іншы; дзе 
купкай стаяць, дзе па адным — 
з выглядам чалавека, які раптам 
забыўся, куды ішоў.

— А што гэта тут у нас 
адбываецца? — пытаюся.

Высветлілася — пакатушкі. 
Аляксандр Рыгоравіч з 
сямейнікамі мелі ласку 
стаць байкерамі. І ездзілі па 
Менску туды-сюды ў складзе 
трохтысячнай калоны 
матацыклістаў. Усюды ахова, 
усюды Джэймсы Бонды, ўсюды 
рацыі нешта тонам загада 
выкрумкваюць — то бок, і 
начальства пры працы.

І тут прыпомніла я, што ў 
нашай краіне ёсць закон, згодна 
з якім праца міліцыі, медыкаў, 
МНС, прыбіральшчыкаў на 
масавых акцыях недзяржаўнага 
значэння павінна аплачвацца 
арганізатарамі. А фестываль 
байкераў — гэта ж не парад 
у гонар Дня незалежнасці, не 
«Славянскі базар» і нават не 
«Дажынкі». Іншымі словамі, 

закон — акурат пра іх.
Падняла я свае старыя 

запісы, і нават расцэнкі на такія 
мерапрыемствызнайшла. Вось, 
напрыклад, калі арганізатары 
хочуць правесці пікет з удзелам 
10 чалавек, то трэба аплаціць 
працу пяці супрацоўнікаў 
міліцыі. «Пагадзінныя расцэнкі» 
на міліцыянтаў атрымлівалі 
актывісты ва ўсіх рэгіёнах 
Беларусі, тарыфы не сакрэтныя, 
яны стандартныя. Праца афіцэра 
міліцыі каштуе дзесьці $ 4 ў 
гадзіну, праца шарагоўца з ДПС 
— 3. Але гэта калі яны проста 
на месцы стаяць, за пікетам 
прыглядаюць ды начальству 
косткі абмываюць. Гэта без 
выездаў-раз’ездаў, выдаткаў на 
бензін і амартызацыю.

Лічым: тры тысячы 
байкераў — гэта 1,5 тысячы 
задзейнічаных супрацоўнікаў 
міліцыі. І нават калі палова з 
іх былі «высокааплатнымі», а 
другая — «натроечку», то гэта $ 
3000 плюс 2250. Разам: $ 5250 за 
адну гадзіну. Згодна з праграмай 
байкерскага фестывалю, у 11. 
00 яны збіраліся на Кургане 
славы, у 14.00 — ля Палаца 
спорту, гэта значыць з 10 раніцы 
да 15.00 мінімум міліцыя была 
задзейнічаная «магутнымі 
сіламі».

Памнажаем. І атрымліваецца, 
што аплата толькі міліцыі за 
эфектны праезд «байкера нумар 
адзін» па Менску на чале калоны 
матацыклістаў павінна скласці 

больш за $ 26 тыс.
А яшчэ ж было паказальнае 

выступленне перад байкерамі 
супрацоўнікаў ДАІ... А яшчэ дзеля 
байкераў былі перакрытыя 
цэнтральныя праспекты 
Менску — вы ўяўляеце, колькі 
б каштавала, напрыклад, 
кіношнікам перакрыць 
праспекты еўрапейскай 
сталіцы? А яшчэ мы не палічылі 
аплату працы медыкаў, 
пажарнікаў, камунальных 
службаў...

Так што фестывалі, матацыклы, 
сямейныя хобі, — гэта ўсё 
вельмі добра. Алебайкерскі 
фестываль гэта не дзяржаўнае 
мерапрыемства.

Закон у нас адзін для ўсіх, а 
значыць, трэба плаціць. Калі 
МУС нават з жадаючых правесці 
пікет супраць беднасці грошы 
здзірае, то вельмі цікава, які 
каштарыс беларуская міліцыя 
выставіла вершнікам на 
матацыклах?

Вось літаральна ў бліжэйшыя 
дні хачу пачуць ад міністра 
МУС Ігара Шуневіча, які дзіцячы 
дом ашчасціць яго ведамства 
буйным грашовым пераводам 
мінімум на паўсотні тысяч 
даляраў. А калі грошай няма 
або сума сімвалічная, то гэта ... 
крымінальная справа. Супраць 
міністра ці супраць начальніка 
сталічнай міліцыі — гэта ўжо 
няхай КДБ разбіраецца. А калі 
яны не змогуць — то проста 
абавязаны ўмяшацца наш 
галоўны змагар з карупцыяй.

Бянтэжыць толькі, што 
менавіта ён і ехаў на чале 
калоны...

Святлана калінкіна
belsat.eu

Закон у нас адзін для ўсіх, а значыць, трэба 
плаціць. Калі МУС нават з жадаючых правесці 
пікет супраць беднасці грошы здзірае, то вельмі 
цікава, які каштарыс беларуская міліцыя выставіла 
вершнікам на матацыклах?

цана «Прэзідэнцкіх 
Пакатушак»

Белорусские власти не 
афишируют вопрос о том, 
сколько стоят ресурсы и активы 
Беларуси, а если приводят 
цифры, то рассчитывают их с 
помощью такой методики, что 
пятилетний компьютер в два 
— три раза дороже нового, 
станок 20-летней давности 
оценивается, как новый робот, 
а здания 40-летней давности в 
финансовых балансах идут по 
цене $ 1500 — 2000 за кв. метр. 
Абсурд? Конечно, но именно 
таким абсурдом белорусские 
власти прикрывают 
свою профессиональную 
некомпетентность, бесхозяйст-
венность и коррупционность.

На начало 2001г. стоимость 
основных средств, включая 
незавершённое строительство 
и оборотный капитал (без земли, 
лесов, озер и рек), составила в 
народной валюте Беларуси $ 
79,1 млрд., а активы и богатство 
домашних хозяйств — $ 1,53 
млрд.

На начало 2006г. они составили 
$ 128,25 млрд.. Получается, что с 
2001 по 2005гг. коммерческие 
активы страны увеличились, по 
оценке правительства, на 62,1%, 
а домашних хозяйств — в 7,2 
раза.

На начало 2011г. стоимость 
основных средств и обротки 
составила 0,23 трлн. и 17 
млрд. За период 2006-2010гг. 
коммерческие активы подоро-
жали на 64%, а домашних 
хозяйств — в 2,9 раз.

Если же взять период 2001 
— 2010гг., то рост стоимости 
активов впечатляет: в 2,66 
раз для коммерческих 
организаций и в 21 (!) раз для 
домашних хозяйств. Это просто 
феноменальный рост.

Глядя на эти цифры, ясно 
вырисовывается логика 
Лукашенко. Первую пятилетку, 
до конца 1990-ых, можно опи-
сать, как вхождение в ситуацию, 
антикризисное управление 
и формирование команды. 
Следующие десять лет, как ему 
говорят статисты и числоводы, 
страна росла феноменально. 
Наступило головокружение от 
успехов. Казалось, Батька взял 
Бога за бороду. Окружение 
старательно, тщательно 
зализало все сомнения и точки 
напряжения в системе.

Перелом, который является 
следствием накопившихся 
ошибок предыдущих периодов, 
случился в 2011-2015гг. На 
начало 2016г. коммерческие 
организации и власти обладали 
капиталом в $ 158,88 млрд., 
семьи — $ 23,5 млрд. На начало 
2016г. по сравнению с началом 
2011г. капитал Беларуси 
подешевел на $ 51,35 млрд. или 
на 24,4%. Капитал домашних 
хозяйств «просел» на 27%.

Беларусь пятится назад 
со скоростью более 5 лет в 
пятилетку. Т. е. если кардинально 
не изменить экономический 
курс, модель развития, то к 
2020 году по уровню капитала 
у коммерческих организаций и 
бизнеса мы окажется в начале 
2000-х.

А теперь самое неприятное 
для белорусского прави-
тельства и официальных 

счетоводов. Оценка стоимости 
капитала в Br2950,3 трлн. для 
коммерческого сектора и Br436,1 
трлн. для домашних хозяйств — 
это результат использования 
существующих методик оценки 
стоимости активов. Эта оценка 
не имеет ничего общего с 
рыночной, т. е. с той ценой, за 
которую здания, сооружения, 
станки, машины и прочее 
оборудование можно продать. 
Она построена на архаичном 
способе оценки, основанном на 
балансовой стоимости. 

Как учит опыт десятков стран 
мира, а также сотни случаев 
банкротства в Беларуси, 
активы в условиях кризиса, 
при попытке продать их, резко 
дешевеют по сравнению с 
балансовой стоимостью и 
оценками правительства. То, 
что на бумаге стоит под $ 160 
млрд. рынок, т. е. реальные 
покупатели с «живыми» 
деньгами готовы будут купить 
только за ~$ 30 — 40 млрд. И то, 
с землёй и инфраструктурой, 
которая на ней находится. 
Кому нужны станки, машины 
и оборудование, на котором 
нельзя выпускать современные 
товары? Кому нужны здания 
и сооружения, которые дико 
энергонеэффективны?

Чем быстрее Лукашенко 
осознает опасную иллюзию 
богатства Беларуси, тем больше 
шансов, что под давлением 
общественного мнения 
(коммерческого и гражданского 
секторов) власти прекратят 
затянувшийся жестокий 
эксперимент на живом народе.

Хороший хозяин с 2001 по 
2016гг. увеличил бы стоимость 
производственных активов 
страны. Плохой хозяин сделал 
всё наоборот. Это как раз случай 
Беларуси. В 2016 году Беларусь 
стоит дешевле, чем в 2001г.

Официальные оценки пускают 
пыль в глаза. Смотря на них, 
власти думают: «Раз активы 
белорусских семей оцениваются 
на $ 23,5 млрд., то в условиях 
кризиса можно обложить их 
дополнительными налогами. 
Пусть поделятся со страной». 
Чиновники умалчивают, что 
на такую большую сумму они 
оценивают б/у автомобили, 
5-летние холодильники и 
телевизоры, а также квартиры 
по стоимости $ 1300 за 1м2. 
Поди продай за эти деньги — 
и ты услышишь диагноз своей 
экономической грамотности от 
потенциальных покупателей.

Хватит самообмана. 
Хватит продавать иллюзии 
благополучия. Хватит валить 
всё на мировой кризис, 
козни Запада/Кремля. 
Хватит невежественных 
«сам дурак». Страну спасать 
надо. Если продолжать жить 
в пропагандистской утопии, 
то, когда огромный пузырь 
белорусского богатства сдуется, 
в стране останутся, в основном, 
пенсионеры, бюрократы, 
силовики и работники 
государственных монополий.

Не надо быть пророком, чтобы 
узнать, кто первым пойдёт в 
расход.

ярослав Романчук
Facebook

Друзья, сколько стоит Беларусь? Понятное дело, 
речь не идёт о стране и людях, а о коммерческих 
активах, всему тому, что является капиталом для 
производства товаров и услуг.

«казалось, батька 
Взял бога за бороду»

ФіНАНСы
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  экАНОмікА

і вядомы ПДВ
У першым паўгоддзі 2016 года даходы 

кансалідаванага беларускага бюджэту 
склалі 13,46 млрд дэнамінаваных 
рублёў. Гэта прыкладна 1400 рублёў 
з разліку на кожнага жыхара краіны, 
ці амаль 3000 рублёў на кожнага 
занятага ў нашай эканоміцы. І гэта, 
між іншым, траціна ВУП краіны.

83,2% гэтай сумы сфарміравана за 
кошт падаткаў. Калі вы думаеце, што 
гэта ў асноўным падаткі, якія плацяць 
буйныя прадпрыемствы, то вы 
глыбока памыляецеся. Доля падатку 
на прыбытак у агульным аб'ёме 
падатковых даходаў кансалідаванага 
бюджэту склала ўсяго 6%. А вось 
доля падаходнага падатку, які 
ўтрымліваецца з заробкаў звычайных 
грамадзян, дасягнула 17%. Гэта другі 
па значнасці падатак для бюджэту. 
Важней толькі падатак на даданую 
вартасць, доля якога ў ВУП Беларусі 
складае аж 36%.

А як вы думаеце, хто плаціць у 
бюджэт праславуты падатак на 
даданую вартасць, стаўка якога ў 
Беларусі цяпер складае 20%? Ды вы 
і плаціце кожны раз, калі хадзіце ў 
краму. ПДВ — гэта ўскосны падатак, 
што закладваецца ў кошт тавару. 
Пакупнік плаціць ПДВ прадаўцу, а 
той, у сваю чаргу, пералічвае яго ў 
бюджэт.

Некаторыя тавары вызваляюцца 
ад выплаты ПДВ, але гэта хутчэй 
выключэнне, чым правіла. 
Атрымліваецца, калі вы купілі 
прадуктаў на 120 рублёў, 20 рублёў 

— гэта не самі пакупкі, а падатак на 
даданую вартасць.

Немагчыма разабрацца хто, 
колькі і за што заплаціў

Але і гэта яшчэ не ўсё. Купляючы 
імпартны тавар, вы плаціце імпартную 
пошліну. А калі вы купляеце цыгарэты, 
алкаголь або аўтамабільнае паліва, 
то заплаціце акцыз. Напрыклад, у 
цане кожнага літра піва закладзены 
акцыз у памеры 35 капеек, а ў кожным 
пачку цыгарэт — ад 30 да 78 капеек у 
залежнасці ад маркі і сезону, у літры 
бензіну класа Еўра-5 — 23 капейкі. 
Па дробязях і набягае салідная сума 
— у першым паўгоддзі 2016 года 
дзяржава сабрала акцызаў на 970 млн 
дэнамінаваных рублёў.

Дарэчы, любое прадпрыемства 
выдатна ведае, што атрымаўшы 
прыбытак, прыйдзецца заплаціць 
з яго падатак. Гэтыя выдаткі 
першапачаткова закладваюцца ў цэны 
і кладуцца на плечы спажыўцоў.

Атрымліваецца, як з 
перакрыжаваным субсідаваннем 
ЖКГ: быццам бы тарыфы з'яўляюцца 
падвышанымі толькі для юрыдычных 
асоб, але фактычна тыя закладваюць 
гэтыя выдаткі ў кошт сваіх тавараў і 
паслуг, і асноўным плацельшчыкам 
ўсё роўна выступае шараговы 
грамадзянін. У дадатак да ўсяго 
яшчэ і схема сама па сабе складаная 
і заблытаная, і ў выніку наогул 
немагчыма разабрацца, хто, колькі і 
за што заплаціў.

Падлічыць дакладна, колькі падаткаў 
плоціць беларус, немагчыма. Усё 

індывідуальна і залежыць не толькі 
ад падатковых вылікаў, але і ад таго, 
што ён есць, п'е і дзе ўсё гэта купляе. 
Але давайце ўсё ж паспрабуем 
зрабіць прыкладны разлік для сям'і 
з двух чалавек з «чыстым» сукупным 
заробкам у 1500 рублёў. Выкажам 
здагадку, што гэтая сям'я за месяц 
выкурвае 30 пачкаў цыгарэт, выпівае 
10 літраў піва, купляе 100 літраў 
бензіну Еўра-5 і 1200 рублёў траціць 
на тавары і паслугі, якія ўключаюць у 
сябе ПДВ.

Па самых сціплых падліках 
атрымліваецца амаль 500 рублёў 
падаткаў (224 падаходны, 200 ПДВ, 50 
акцызы).

І гэта далёка не ўсё, а толькі тое, што 

можна больш-менш праўдападобна 
палічыць. І калі вы думаеце, што 
за кошт гэтых падаткаў дзяржава 
потым будзе плаціць вам пенсію, то 
вы памыляецеся. Адлічэнні ў Фонд 
сацыяльнай абароны насельніцтва — 
гэта асобная гісторыя, і нашай сям'і з 
прыбыткам у 1500 рублёў «чыстымі» 
ФСАН абыходзіцца яшчэ прыкладна ў 
600 рублёў. Іх плоціць працадаўца.

Гэта азначае, што сям'я з прыбыткам у 
1500 рублёў на самай справе зарабляе 
больш 2300 рублёў. Проста значную 
частку дзяржава ў адкрытую забірае 
адразу, а астатняе — непрыкметна, 
патрошкі, але бессаромна….

(скарочана)
“Заўтра тваёй страны”

Чаму ўлады хаваюць ад падаткаплацельшчыкаў як папаўняецца 
казна? У дзяржавы, як і ў кожнага з нас, ёсць свой гаманец — 
дзяржбюджэт. У яго дзяржава кладзе сваю «зарплату», якую яму 
плацяць самі грамадзяне ў выглядзе разнастайных падаткаў, 
штрафаў, пошлін і іншых плацяжоў.

колькі грошай забірае дзяржаВа ў беларусаў 

«Мы марылі аб сваёй зямлі, але 
зямля, якую мы атрымалі, не была 
марай. Гэта быў маленькі кавалачак, 
адна тысячная частка Блізкага 
Усходу. Гэтая зямля не вельмі добра 
да нас паставілася. Там былі балоты, 
маскіты, пустыня на поўдні, камяні. 
Выбіраць трэба было паміж камарамі 
і камянямі. На ёй было два возеры — 
адно мёртвае, другое перасыхаючае. 
Была легендарная рака — але і ў ёй 
вады не было. Гэта значыць вады 
не было ўвогуле. Ніякіх прыродных 
рэсурсаў таксама не было — ні золата, 
ні нафты. Тады казалі, што на Блізкім 
Усходзе ёсць два тыпы краін — краіны 
нафтавыя і краіны святыя. Наша была 
абсалютна святая, бо ў нас наогул 
нічога не было…

І мы падумалі: самае вялікае 
багацце прыроды — гэта чалавек. 
Людзі ўзбагацілі зямлю, а не зямля — 
людзей.

Мы ўсе сталі навукоўцамі. Кожны 
фермер у Ізраілі, кожны кібуц пачаў 
глядзець, як развіваць сельскую 
гаспадарку без вады, без зямлі. 
Мы пачалі развіваць яе. Гэта была 
першая сельская гаспадарка ў свеце, 
заснаваная на хай-тэку. Я сам быў 

тады студэнтам у сельскагаспадарчым 
універсітэце, мы спрабавалі 
праводзіць ірыгацыю — палівалі 
дрэвы гарачай вадой, думалі, што яны 
так будуць лепш расці.

Да вялікага здзіўлення, высветлілася, 
што сельская гаспадарка, якая 
заснавана не толькі на зямлі, але 
і на хай-тэку, працуе. У нас сёння 
дастаткова вады. Ваду звычайна 
знаходзяць — яе не здабываюць. А 
мы сталі яе здабываць. І мы атрымалі 
поспех. Мы пачалі апрасняць ваду, мы 
адшуквалі гародніну, якая не занадта 
шмат «п’е», займаліся селекцыяй. Вось 
вам сапраўдны сакрэт: для будучага 
важна не тое, што вы знаходзіце, а то 
што вы робіце.

У нас не было ні людзей, ні ўзбраення, 
мы ніколі не ваявалі, у нас было ўсяго 
450 тысяч насельніцтва, не было 
генералаў, не было ваеннага вопыту. 
ААН вырашыла стварыць дзяржаву 
Ізраіль, але фактычна ішла вайна. Што 
мы маглі рабіць? Дзве рэчы.

Першае — людзі павінны былі стаць 
мужнымі і храбрымі. Яны павінны былі 
зразумець, што ў нас няма выбару — 
мы павінны толькі перамагчы. Калі мы 
хоць адзін раз прайграем — усё.

Другое — паколькі ў нас не было 
зброі, мы пачалі яе вырабляць. Каб 
удасканальваць армію, нам давялося 
развіваць IT. Ізраільскі IT-сектар 
працаваў на войска. Таму што мы былі 
адны у варожым асяроддзі.

Навошта я вам гэта распавядаю? Да 
гэтага часу я кажу маладым хлопцам 
або дзяўчатам: сябры, у вас ёсць 
значна больш, чым вы думаеце. Не 
лянуйцеся. У вас ёсць значна больш, 
чым зямля вам можа прапанаваць. 
Вы можаце вырабляць рэчы, якія не 
дадзеныя вам. Гэта ўрок для ўсіх…

Нічога не падае з неба. Мы ў Ізраілі 
вельмі шмат працавалі. Што ў гэтым 
дрэннага? Не ведаю... Людзі ідуць 
у адпачынак — гэта пустая трата 
часу. Мне ўжо 90, і я ніколі не быў у 
адпачынку.

Мне кажуць: «Ты што, ненармальны? 
Як жа ты адпачываеш?» А я лепш буду 
працаваць. Я ад працы атрымліваю 
радасць.

І не будзьце песімістамі — гэта 
таксама пустая трата часу, асабліва 
калі часы мяняюцца.

Трэба ісці за навукай. У навукі няма 
межаў, абмежаванняў, навука не мае 
рэфлексіі.

Не спрабуйце вырашыць праблемы 
мінулага, я не ведаю, ці магчыма гэта 
наогул. Мінулае наогул не грае ніякай 
ролі. Проста вывучыце яго, каб вы не 
паўтаралі старых памылак. У мінулым 

няма ні будучыні, ні надзеі.
Большасць людзей хочуць памятаць, 

а не ўяўляць — гэта самая вялікая 
памылка. Што вы хочаце памятаць? Усе 
зробленыя вамі памылкі? На гісторыю 
нельга абапірацца. Гісторыкі былі 
вестунамі каралёў і тых, хто быў пры 
ўладзе — яны казалі тое, што трэба.

Людзі баяцца чагосьці... Толькі Бог 
ведае, што з намі будзе.

Мяне пытаюцца часам: калі 
азірнуцца назад, якімі былі вашы 
самыя вялікія памылкі? Я адкажу: 
мы думалі, што ў нас вялікія мары. А 
цяпер мы разумеем, што яны былі не 
такімі ўжо вялікімі. Трэба марыць пра 
большае. Чым большая ваша мара, 
тым большага вы даможацеся.

Ваша маладое пакаленне — 
цудоўнае. Але што мяне злуе ў іх — 
яны пагарджаюць палітыкамі. Яны 
кажуць: палітыка карумпаваная, яна 
не для нас. Я адказваю: вы сумленныя, 
вы хочаце сумленнай палітыкі — 
ідзіце і рабіце сумленную палітыку.

Гэта ўсё ўрокі, якія я сам вынес з 
мінулага.

Яшчэ людзі пытаюць мяне, як 
заставацца актыўным. Гэта вельмі 
проста. Лічыце у розуме вашыя 
дасягненні і мары. Калі вашых мараў 
больш, чым дасягненняў — значыць, 
вы ўсё яшчэ маладыя. Калі наадварот 
— вы старыя".

“Наша ніва”

У мінулым годзе, як выяўляецца — за год да смерці, 92-
гадовы Шымон Перэс, дзявяты прэзідэнт Ізраіля і ўраджэнец 
беларускага Вішнева, прыехаў у Кіеў. Перэс прыляцеў, каб 
гаварыць пра ляноту, смеласць і дзёрзкасць надзеі.

шымон Перэс: трэба марыць Пра большае 
ПАмяцЬ


